

陀螺稳定平台扰动的自抗扰及其滤波控制

丛爽^{1*}, 孙光立¹, 邓科¹, 尚伟伟¹, 沈宏海²

1. 中国科学技术大学 自动化系, 安徽 合肥 230027;
2. 中国科学院 长春光学精密机械与物理研究所, 吉林 长春 130033

Active disturbance rejection and filter control of gyro-stabilized platform

CONG Shuang^{1*}, SUN Guang-li¹, DENG Ke¹, SHANG Wei-wei¹, SHEN Hong-hai²

1. Department of Automation, University of Science and Technology of China, Hefei 230027, China;
2. Changchun Institute of Optics, Fine Mechanics and Physics, Chinese Academy of Sciences, Changchun 130033, China

摘要 图/表 参考文献 相关文章 (15)

全文: PDF (1993 KB) RICH HTML ^{NEW}

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

摘要 分析了影响陀螺稳定平台隔离控制精度的主要因素,包括被控系统模型中的未建模部分、状态的随机扰动以及输出信号的测量噪声等。研究了综合解决各方面影响因素的控制方案以进一步提高陀螺稳定平台隔离精度。针对上述影响因素,设计一个两步控制策略。第一步,利用自抗扰对系统中未建模部分进行观测及其前向补偿,将自抗扰控制中的反馈控制设计为PID控制,以实现抗平台扰动的调节控制;第二步,利用Kalman滤波器对系统中的状态扰动及测量噪声进行滤波消除。详细描述了提出的控制策略并对其性能进行了系统仿真实验及参数优化。结果表明,该方案在幅值为3°、频率为1/6 Hz的载体扰动下能达到4.61%的隔离度,与非线性摩擦力建模辨识及其前向补偿策略控制实际陀螺稳定平台达到的隔离度的最好值9.39%相比,文中提出的控制隔离性能提高了50.9%,具有更高的实用价值。

关键词: 陀螺稳定平台, 隔离控制, 自抗扰, Kalman滤波器, PID控制

Abstract: The main factors effect on isolation control accuracy of a gyro-stabilized platform were analyzed, including the un-modeled unit in a controlled system, the random disturbance of state and the measurement noise of an output signal. The control schemes to overcome these effect factors and improve the isolation accuracy of a gyro-stabilized platform system were explored. In order to improve the control accuracy, an integrated solution for eliminating all effect factors was researched and a two-step control strategy was proposed. The first step is to employ the Active Disturbance Rejection Control (ADRC) to observe and compensate the un-modeled unit and to design the feedback control in ADRC as PID controller to control the compensated system. The second step is to use a Kalman filter to eliminate the random disturbance and measurement noise. The control scheme was described in details and its performance was simulated. The results indicate that the isolation degree reaches 4.61% by using this control strategy when the disturbance of the platform is 3° and 1/6 Hz, which means the isolation performance has improved by 50.9% as comparing with the performance 9.39% from the control strategy which consists of the parameter identification of nonlinear friction and its forward compensation. The control strategy evidently has a higher practical application value.

Key words: gyro-stabilized platform isolation control Active Disturbance Rejection Control(ADRC) Kalman filter PID control

收稿日期: 2015-04-17

中图分类号: TP273.2

V44

基金资助: 中国科技大学-长春光学精密机械与物理研究所超精密控制与系统联合实验室资助项目(No.ES210010020)

作者简介: 丛爽(1961-),女,山东文登人,博士,教授,博士生导师,主要从事运动控制、先进控制策略和量子系统控制方面的研究。E-mail: scong@mail.ustc.edu.cn; 孙光立(1991-),男,湖北仙桃人,硕士研究生,主要从事运动控制方面的研究。E-mail: ustcsgl@mail.ustc.edu.cn

引用本文:

丛爽, 孙光立, 邓科, 尚伟伟, 沈宏海. 陀螺稳定平台扰动的自抗扰及其滤波控制[J]. 光学精密工程, 2016, 24(1): 169-177. CONG Shuang, SUN Guang-li, DENG Ke, SHANG Wei-wei, SHEN Hong-hai. Active disturbance rejection and filter control of gyro-stabilized platform. Editorial Office of Optics and Precision Engineering, 2016, 24(1): 169-177.

链接本文:

<http://www.oape.net/CN/10.3788/OPE.20162401.0169> 或 <http://www.oape.net/CN/Y2016/V24/I1/169>

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 丛爽
- ▶ 孙光立
- ▶ 邓科
- ▶ 尚伟伟
- ▶ 沈宏海

访问总数:6311101

版权所有 © 2012《光学精密工程》编辑部

地址: 长春市东南湖大路3888号 邮编: 130033 E-mail: gxjmgc@sina.com

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发

